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i dialogant, són executables, i ho demostren els nivells 
d’execució que tenim, torne a repetir, participats i dialo-
gats i, per tant, útils i adequats, ja que donem suport a les 
empreses, als agents socials i tenim en compte les pimes i 
els autònoms .

I el que sí que ens agradaria, perquè interiorment jo sé que 
vostés saben que, al final, esta conselleria executa, que míni-
mament posaren en valor i que si poden fer laguna esmena 
que millore aquestos pressupostos la facen . Però que són 
pressupostos per a intentar dinamitzar la nostra economia i 
transformar eixe model productiu tenint en compte sempre 
les persones i el territori . I això venim fent-ho des de fa sis 
anys .

Sé que no els agrada, però que no els agrada perquè el seu 
concepte d’economia, per molt que haja estudiat economia, 
és neo i el meu concepte d’economia no és neo . I eixa és la 
diferència . Vostés hauran de decidir .

Moltes gràcies .

La senyora presidenta:

Muchas gracias, señor Climent .

Con esto concluimos la comparecencia del conseller de 
economía, al que damos las gracias por haber estado aquí .

Y suspendemos la comisión hasta las seis de la tarde, donde 
comparecerá la consellera de agricultura .

Muchas gracias .

(Se suspén la reunió a les 17 hores i 47 minuts) 
(Es reprén la reunió a les 18 hores i 2 minuts)

Compareixença de la consellera d’Agricultura, 
Desenvolupament Rural, Emergència Climàtica i Transició 
Ecològica, senyora Mireia Mollà Herrera, per a informar sobre 
el Projecte de llei de pressupostos de la Generalitat per a 
l’exercici 2022 pel que fa a la seua conselleria

La senyora presidenta:

…con las comisiones de estos tres días de comparecencia, se 
resiste en acabar con las comparecencias de los consellers . 
Pero vamos a dar comienzo a la última comparecencia del 
día, y de los tres días que llevamos, que es la de la consellera 
de agricultura .

Señora Mollà, bienvenida a esta cámara para hablar del 
presupuesto de su conselleria . Tiene 25 minutos en primera 
intervención, si lo hace desde la tribuna puede ser sin 
mascarilla, si lo hace desde ahí con mascarilla; 6 minutos 
cada grupo; y, a partir de ese momento, 15 minutos usted y 

réplica quien lo considere, cerrando usted con 3 minutos al 
final.

Por tanto, cuando usted quiera, puede empezar.

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Moltes gràcies, presidència, presidenta .

I gràcies als membres d’esta comissió, a la part dels repre-
sentants tant d’agricultura com de medi ambient que 
estan ací presents, i òbviament agrair-los el treball que han 
estat fent durant estos dies que, en definitiva, jo sóc l’úl-
tim membre del Consell en passar per estes comparei-
xences de pressupostos per tal d’explicar el pressupost 
de la Conselleria d’Agricultura, Desenvolupament Rural, 
Emergència Climàtica i Transició Ecològica, que tinc el gust 
de dir que este any ha pujat la seua consignació en més d’un 
20 %, un 20,8 %, respecte al 2021, està molt per damunt de 
la mitja, de la pujada que han pogut experimentar, la mitjana 
del pressupost de la Generalitat i d’algunes conselleries . 
Amb la qual cosa jo crec que demostra, en tot cas, també la 
importància i el treball que s’ha fet, per un costat, per prio-
ritzar, òbviament dintre de l’Acord del Botànic, les polítiques 
tant del món agrari com del desenvolupament rural, com de 
la transició ecològica i, a la vegada, un treball que s’ha fet 
durant este any molt intens per a tindre una consignació de 
fons suficients, per part del mecanisme de recuperació i resi-
liència, per a poder afrontar esta situació esdevinguda per la 
pandèmia i que es convertisca en una oportunitat de fer una 
reconstrucció social i econòmica i, a la vegada, òbviament, 
amb uns objectius de sostenibilitat i de transició ecològica 
evidents .

I, per tant, d’ahí els números que els presente avui, que 
vostés han pogut vore publicats i entregats en les Corts 
Valencianes, d’una pujada de 98,5 milions d’euros, fins 
sumar un total de 571 milions d’euros d’aquesta conselleria.

Voldria desgranar en secretaries autonòmiques, i d’ahí deri-
var en direccions generals i programes, quines són les prin-
cipals línies pressupostàries que contempla el nostre pressu-
post . Voldria, en primer lloc, marcar les línies globals de les 
secretaries autonòmiques; en este cas, les dos secretaries 
autonòmiques creixen respecte al 2021 .

El pressupost de la Secretaria Autonòmica d’Agricultura i 
Desenvolupament Rural, on ahí n’hi ha polítiques que també 
tenen a vore amb la ramaderia, amb la pesca, doncs, experi-
menta una pujada de 30 milions d’euros fins situar-se, amb 
la suma dels fons de reconstrucció, en 278,5 milions d’euro. 
Representa un 48,77 % del pressupost, la part de la secre-
taria autonòmica d’agricultura; i la secretaria autonòmica 
de transició ecològica un 41,76 % del pressupost, sumant 
un total de 238,5 milions d’euros. Hem passat d’eixos 170 
a 238, i ahí és on s’experimenta una pujada molt considera-
ble, també esdevinguda pels fons de recuperació que sumen 
71,5 milions d’euros –com dic–, eixe treball ardu que hem 
fet per tal que hi haguera una consignació suficient per a 
afrontar este any que ve la reconstrucció i la recuperació 
social, econòmica i ambiental .
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Sempre hem dit, i és una tònica general, tant la conselleria 
de mobilitat i territori, com la conselleria d’economia, com la 
conselleria d’agricultura i desenvolupament rural, que som 
no solament conselleries que tracten els elements produc-
tius de la nostra societat i, per tant, l’oportunitat de gene-
rar llocs de treball i riquesa, sinó també som històricament 
les conselleries inversores . Però, és de veres que han passat 
anys on, efectivament, això era, doncs bé, una mancança en 
els pressupostos, o anys on els capítols d’inversió han estat 
preponderats i, per tant, han implicat accions decidides per a 
dur endavant estos sectors productius, estes oportunitats de 
generar llocs de treball, generar d’inversions també neces-
sàries per al conjunt del nostre territori i dels nostres muni-
cipis i ciutats . Per això, el capítol d’inversió és el que més 
puja, un 50 %, passant de 100 a 150 milions d’euros, també 
el de transferències de capital entorn al 40 %, passant de 97 
a 135 milions d’euros, són dos augments molt destacats que 
voldria traduir en concrecions .

Passant als programes i –ja dic– fent una línia argumen-
tal respecte a les secretaries autonòmiques, per seguir les 
publicacions i els documents que vostés tenen a l’abast i, per 
tant, reorganitzar este debat, podríem destacar del programa 
d’estructures agràries els quasi tres milions d’euros que puja, 
una pujada d’un 7 %, que és important recordar que ací hi ha 
dotacions per a reformes no solament d’estructures hidràu-
liques, que són importants per als nostres cultius, per als 
nostres regs, sinó també de camins rurals que estan molt 
demandats i són molt reclamats també per la ciutadania i 
pels nostres municipis .

Hem de considerar que este programa, en este exercici del 
2021, ha fet un esforç ingent per tal de pal·liar una situació 
molt dramàtica que vam viure, sobretot al Baix Segura, en 
els danys produïts per la DANA, i ha fet un esforç molt gran 
per a escometre les infraestructures hidràuliques necessà-
ries i els camins rurals d’accessos per tal que la nostra horta 
europea del sud, del Baix Segura, estiguera en les condicions 
per a poder continuar la seua tasca. Encara així, continuem 
precisament en estructures agràries, aprofundint en estes 
partides que, en alguns casos, per exemple, són d’obres de 
modernització importants com la Sèquia Reial del Xúquer, o 
altres que siguen reparacions, com els deia, de camins rurals 
molt demanats o el pla Vega Renhace .

Voldria destacar també en inversions reals, en el capítol 
VI, les infraestructures agràries declarades d’obra d’interés 
general, que són finançades al cent per cent, on hi ha una 
dotació de 25,4 milions d’euros, i és ahí, precisament, on 
s’ha pujat la dotació més considerable . I, per què no, un capí-
tol nou, que és digne de mencionar, com eixa nova línia en 
capítol VII de rehabilitació de les bases de reg per a millorar 
les condicions de seguretat . Saben vostés que és una preo-
cupació i, alhora, doncs, carregar sobre les esquenes dels 
agricultors i agricultores estes reformes en les bases de reg 
per a millorar la seguretat, no solament de les persones, sinó 
també de la fauna, suposa que fem una inversió nova en 
esta partida.

En programa d’ordenació, restauració i millora de l’activi-
tat pesquera, vostés voran que hi ha un augment d’un 16 %. 
Estem parlant de vora quatre milions d’euros més, arribant 
als més de 30 que té el programa . És molt important per a 
nosaltres, i en un context on la pesca mediterrània està en 
una situació crítica i, a més, per les últimes decisions que 

s’han pres de la Unió Europea, millorar la dotació, el finan-
çament i la gestió respecte al programa d’activitat pesquera. 
Ahí, vostés podran vore com la línia de parades biològiques, 
que passa de 2,2 milions d’euros a cinc milions d’euros, té a 
vore precisament amb eixes ajudes als pescadors per a fer 
eixes parades per tal de recuperar caladors de pesca, que 
són precisament els arguments que s’utilitzen per a prendre 
les decisions a Europa que ens estan danyant o situant en un 
estat crític. Òbviament, pugem les inversions als Galp, són 
molt importants per a nosaltres, no solament en les ajudes 
de gestió, sinó també en les mateixes inversions, i també 
multipliquem per dos la línia de millora de les condicions de 
transformació i comercialització de la pesca i l’aqüicultura.

En ordenació i millora de la producció agrària, hem de 
tindre en compte que continuem amb la nostra aposta, que 
ho férem l’any passat, d’eixa dotació de sis milions d’eu-
ros que es va sumar en el capítol II, que tenia a vore preci-
sament en eixa lluita biològica per a millorar la situació dels 
nostres agricultors i agricultores, per a pal·liar les despeses 
que anaven a derivar-se precisament d’estes circumstàn-
cies . I per això, doncs, mantenim eixa dotació com un dels 
grans referents que se va incloure l’any passat i que ara no 
ha minvat en cap cas. És el programa que gestionarà en el 
grosso 5 milions d’euros dels MRR d’agricultura i desenvolu-
pament rural, és a dir, es farà sota la direcció de la direcció 
general d’agricultura en este programa .

I voldria destacar coses importants com la nova dotació, al 
marge del que és precisament les compres que hem fet de 
Cryptolaemus, Anagyrus, etcètera, per a fer front al cotonet, 
les feromones de confusió sexual que també les financem 
el 50 %. Doncs, ací apareix per primera vegada, per primera 
vegada, i jo crec que és una demanda del sector justa, una 
nova dotació per a indemnitzar els agricultors i agriculto-
res que han estat afectats per la plaga del cotonet en cítrics 
i caqui. Com vostés voran, hi ha una partida inicial de 3 
milions d’euros però seran, en la convocatòria, ampliables 
per si faltara, doncs, trobaríem recursos per a arribar a totes 
les indemnitzacions que feren falta.

M’agradaria destacar també els 28,5 milions d’euros 
d’assegurances agràries. Es important destacar esta partida 
perquè sapiguem que els valencians i valencianes som la 
comunitat que més invertix fons propis per tal d’ajudar els 
agricultors en tindre una assegurança agrària que li dona 
eixa seguretat front a adversitats i fenòmens meteorolò-
gics, i que òbviament ha pujat, de fa dos anys a ara, més d’un 
16 %. Jo crec que és qüestió a destacar i que, precisament, 
està i apareix en les nostres partides.

En el programa d’agricultura i ramaderia, ací voran que és on 
més puja, el programa que més puja de la secretaria autonò-
mica d’agricultura, és més d’un 31 %, perquè suma 14,5 
milions d’euros, arribant a eixos 61,5 milions d’euros .

Voldria explicar per què és eixa dotació, perquè crec que 
vostés, a més, saben que en els acords que prenem en els 
seminaris vam anunciar la creació d’un centre de lluita biolò-
gica referent europeu . Som la comunitat que més fons inver-
tix en lluita biològica, amb diferència i, a més, moltes comu-
nitats no solament estan intentant entendre i comprendre 
el nostre model per tal de desenrotllar-lo, sinó que en molts 
casos, fins i tot, fan ús de les nostres investigacions i de la 
nostra capacitat de producció biològica . Per això apareix 
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eixa inversió tan important en la bioplanta de Caudete de las 
Fuentes, per a fer eixa reconversió a eixe centre valencià de 
lluita biològica que pretén, precisament –com dic–, conver-
tir-se en eixe referent europeu.

En el capítol II voldria tornar a mencionar, precisament, que 
ahí continuem amb l’aposta per la lluita biològica; igualment, 
com els deia adés en l’anterior programa, per a eixa compra 
de . . . parasitoides, de feromones, de depredadors, etcètera, 
per a controlar les plagues que ens assolen el camp valencià .

Voldria mencionar unes noves línies que apareixen, que són 
importants, i que en l’àmbit legislatiu vostés tenen en les 
seues mans la llei de protecció, benestar i tinença d’animals 
de companyia, i ahí apareix una nova línia d’un milió d’euros 
per a finançar precisament esta llei. Som l’única comuni-
tat autònoma que finança la seua llei de protecció, benes-
tar i tinença d’animals de companyia, i aniran, lògicament, a 
entitats per a tindre les infraestructures adequades i tindre, 
doncs, bé, la protecció i el benestar adient que necessi-
ten els animals de companyia . Igualment, aquí apareix per 
primera vegada una col·laboració en una línia específica 
entre sanitat vegetal, el servei que tenim en conselleria i 
l’IVIA per a la lluita contra les plagues .

Anant al programa de desenvolupament rural, qualitat i 
producció ecològica, que puja fins als 19,2 %, voldria desta-
car algunes ajudes que són importants i que hem estat anun-
ciant i treballant en el sector i que es consoliden les partides 
pressupostàries, com són les ajudes a les celebracions de 
fires agroalimentàries de caràcter local. Saben vostés que en 
este programa i en esta direcció general es financen preci-
sament les fires internacionals o nacionals, i és la primera 
vegada que apareixen de caràcter local per tal d’ajudar els 
nostres municipis a potenciar els seus productes de quali-
tat . També, una nova línia del foment de productes de quali-
tat diferenciada en el canal Horeca; ens vam comprome-
tre a treballar directament en la restauració, en els hotels, 
etcètera, per a introduir estos productes que estan sota el 
paraigües «Molt de gust», que són els productes de qualitat 
diferenciada . I les ajudes al foment del consum de productes 
ecològics, que treballarem amb els caterings, amb les línies 
de supermercat per a introduir en els seus lineals productes 
ecològics valencians .

Com no, vostés voran dos línies que són importants i esde-
venen de la creació per primera vegada del servei de la dona, 
en l’àmbit de la conselleria d’agricultura, i per tant tenim 
ajudes directes a les dones productores del sector primari . 
Crec que és de felicitar-nos que se li done la visibilitat sufi-
cient amb una dotació econòmica a les productores, les 
dones productores valencianes que necessiten de estes polí-
tiques actives i inversores.

En Política agrària comú pugem un 7 %, fins a arribar a 29 
milions d’euros . Aquí voran vostés, igual que en desenvo-
lupament rural, que la part de l’IVIA o de la investigació i 
desenvolupament va a un programa nou –després podré 
comentar-lo–. I, per tant, doncs bé, el programa de Política 
agrària comú saben vostés que és molt important, precisa-
ment perquè tracta el primer pilar i el segon pilar de la PAC, 
estem en un procés ja culminant esta PAC i treballant la 
següent . Ara estem en eixe procés de transició de la vella a 
la nova PAC o de la PAC actual a la futura PAC . I, per tant, 
vam pactar amb el sector estes línies, ja dic, pactades amb el 

sector, que tenen a veure amb les noves ajudes de caràcter 
agroambiental, que aniran al cultiu de l’arròs, a la conserva-
ció de races autòctones o també a l’agricultura ecològica i a 
les explotacions situades en zones de muntanya.

En indústries agroalimentàries, transferència tecnològica i 
I+D+I este és el nou programa, que apareix després del nou 
reglament orgànic funcional de la conselleria . Ací és on s’ha 
concentrat tota l’activitat investigadora, que diguérem la 
matriu és l’IVIA, hi ha una important pujada d’un 20,5 % de 
l’IVIA, estem passant als 17,4 milions d’euros. És molt impor-
tant per a nosaltres tornar a situar a l’IVIA com el centre 
d’investigació de referència, no solament per als valencians i 
per a les valencianes, sinó també a nivell europeu, per tal de, 
bé, que totes les investigacions susceptibles del món agrari 
estiguen en condicions, tant en plantilla com en mitjans 
materials .

Este programa arriba als 40 milions d’euros, i voldria desta-
car-li una nova línia també, d’1 milió d’euros, destinats 
a l’Institut Valencià de Finances per a finançar projec-
tes empresarials i de pimes, micropimes i autònoms . Saben 
vostés que les ajudes que es gestionen mitjançant l’IVF se 
multipliquen com un factor multiplicador, i és la primera 
vegada que la conselleria treballa en l’Institut Valencià de 
Finances per ajudes al món empresarial .

També voldria destacar una partida que, encara que parega 
menor, és de 100 .000 euros, és molt important, que és per a 
l’estudi del desperdici alimentari en la Comunitat Valenciana 
i el disseny d’estratègies de conscienciació per a la seua 
reducció . I, per tant, vostés voran que en eixe programa 
apareix eixa línia .

Quan a la Secretària Autonòmica d’Emergència Climàtica i 
Transició Ecològica, el programa de medi natural i avalua-
ció ambiental és, òbviament, un dels programes que més 
creix, també perquè suma molts fons de recuperació . Hem 
estat treballant en el ministeri per tal d’aconseguir una dota-
ció destacada en inversions que tenen a vore amb este 
programa. Concretament volem destacar partides, per exem-
ple, els 14 milions d’euros en dos anualitats, que és per a la 
preservació mediambiental en el Parc Natural de l’Albufera . 
Ahí, òbviament, farem programa de biodiversitat de millora 
ambiental, però també projectes d’aprofitament de la palla 
de l’arròs .

Tenim una nova partida de protecció del medi marí. Vostés 
saben que ens preocupa la posidònia marina, els grans 
boscos marins, els grans embornals, i que és importantís-
sim crear este servei de vigilància, que esdevé d’eixe decret 
de posidònia que vam presentar i que ajudarà, en els munici-
pis amb més pressió, per tal de controlar que no hi haja una 
agressió en este cas a la posidònia marina .

Les partides d’ordenació i gestió forestal són les que més 
creixen, que pugen un 8,3 milions d’euros, fins arribar a 34,7 
milions d’euros . I, òbviament, per a nosaltres la massa fores-
tal, que està en creixement any rere any en la Comunitat 
Valenciana, mereix una dotació important d’inversió per tal 
de fer una ordenació i gestió adequades.

Ahí apareixen també, i vull agrair a totes les persones 
que han participat en els pressupostos participatius de la 
Generalitat, que ens han donat l’oportunitat de tindre, per 
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exemple, 1 milió d’euros per a la neteja de muntanyes públi-
ques titularitat de la Generalitat Valenciana. Els 1,5 milions 
d’euros en dos anys per condicionament i obertura de zones 
d’acampada, que són tan reclamades . O altres actuacions, 
com la connexió ciclista i peatonal entre les Moles i el Parc 
Natural del Túria o la renaturalització del Carraixet al seu pas 
per Almàssera .

Com els deia, aquí, en medi natural, hem aconseguit una 
gran dotació de fons MRR . Saben vostés que la secreta-
ria autonòmica té 71 milions d’euros, doncs 24,4 milions 
d’euros van precisament al programa de medi natural, 
concretament per a la correcció dels tendits elèctrics que 
hi ha per a evitar la l’electrocució de la fauna, de l’avifauna, 
l’ordenació i gestió forestal, com li deia, prioritària per a 
Europa, la conservació de la biodiversitat terrestre i marina, 
més enllà de la nova partida del servei de vigilància i amb 4,4 
d’euros per a la biodiversitat terrestre marina . També hi ha 
14,4 milions d’euros de restauració d’ecosistemes i infraes-
tructura verda al llarg i ample de la Comunitat Valenciana . I, 
òbviament, tenim dos reserves de biosfera que vam poder 
aconseguir en 2019, per fi, les dos primeres reserves de 
biosfera en la Comunitat Valenciana, que tindran una dota-
ció d’1 milió d’euros per a actuacions en elles .

El programa de qualitat ambiental puja 12,2 milions d’euros, 
fins sumar eixos 39,1 milions d’euros total. És una suma de 
45 %. Voldria destacar, a més, que no solament eixa pujada 
s’experimenta per a 2022, sinó que este 2021, sobre eixa 
consignació de fons de recuperació, ja han convocat eixos 
30 milions d’euros per a implantar la millora dels sistemes de 
recollida selectiva de bioresidus i de tractaments en planta. 
Però en els nous projectes que contemplem en els pressu-
postos de la Generalitat volem destacar l’impuls de la partida 
en campanyes de conscienciació i sistemes d’incentiu de 
separació en origen . Saben vostés que tenim un descompte 
econòmic de la taxa de tractament en les xarxes informatit-
zades, tenim estudiat que s’aconseguix multiplicar per deu la 
recollida separada, quan estem davant dels ecoparcs infor-
matitzats que comporten un descompte de la taxa, és a dir, 
el sistema d’incentius funciona en dades de recollida.

Volem destacar també els 6 milions d’euros en dos anys, 
que és per a construcció de plantes de compostatge de resi-
dus orgànics. També les inversions en instal·lacions de reuti-
lització i reciclat d’envasos. Experimenta la major pujada en 
el capítol 7 les transferències de capital, i són per a executar 
els plans zonals de residus referents a inversions en millo-
rar instal·lacions, o informatització o adquisició d’ecoparcs 
mòbils o fixos, que sumen, òbviament, amb eixos fons de 
recuperació que van destinats a la millora d’instal·lacions de 
reutilització i reciclatge de residus tèxtils i d’envasos. En este 
cas, els beneficiaris serien empreses. O la implantació de 
noves recollides separades, especialment de bioresidus, que 
aniria als ajuntaments i als consorcis .

En infraestructures hidràuliques voldria destacar precisa-
ment eixa nova partida per al col·lector oest, que implica 
també la nova depuradora en Alcàsser per a evitar eixes 
aigües brutes que arriben a l’Albufera . Ahí està la redac-
ció d’eixos projectes en una partida d’1,2 milions d’euros. És 
tan quantiosa precisament perquè l’obra suposaria entorn a 
110 milions d’euros, que saben vostés que estan consignats 
per part dels pressupostos de l’Estat, seria qui es faria càrrec 
d’eixes obres, però nosaltres hem de fer la redacció .

També volem destacar les transferències als municipis de la 
Ribera en la fase 1, 2, 3 d’abastiment, per valor d’1,6 milions 
d’euros. O la contínua aposta per les ajudes als ajunta-
ments en obres hidràuliques de la seua competència, que 
s’han emprés durant esta legislatura davant d’una demanda 
i necessitat de molts municipis de poder tindre consignació 
pressupostària, en les seues dificultats que tenen els pres-
supostos dels ajuntaments de fer obres de les seues compe-
tències en la xarxa de sanejament, etcètera .

En el programa d’incendis forestals hi ha un augment 
d’un 16,6 %, arribant a 31,5 milions d’euros. El capítol VI 
és el més destacat . Ahí tenim les noves infraestructures 
de prevenció d’incendis, on hi ha una suma de 4,5 milions 
d’euros .

També sumem a la gestió forestal sostenible 700.000 euros. 
Tenim 2,5 milions d’euros en dos anys per a rehabilitació de 
camins rurals, que serà important, ja dic, que estos no són 
precisament els camins rurals d’àmbit agrari, sinó en l’espai 
forestal .

Multipliquem per tres també la línia d’ajudes a l’execució 
dels plans locals d’incendi, passant de 400 .000 a 1,3 milions 
d’euros . De fet, s’ha fet un treball, que voldria agrair per part 
de la direcció general, per aprovar els plans locals d’incendi, 
esta legislatura acabarem amb l’aprovació de tots, i ara fa 
falta executar-los . I, per tant, el que fem és donar una dota-
ció econòmica suficient als municipis per ajudar que puguen 
desenvolupar-los en condicions .

En el programa de canvi climàtic, mantenim el pressupost 
respecte a 2021 . En este cas ens centrem en les línies dirigi-
des als municipis per al desenvolupament dels (inintel·ligible)  . . . 
canvi climàtic, que són obres o serveis, projectes, que puguen 
contribuir a la lluita enfront del canvi climàtic, dos línies que 
sumen 4,5 %. I l’aposta, òbviament, que sempre fem per 
l’educació ambiental com a pilar fonamental, punt de trobada, 
per tal de fer una transició ecològica al conjunt dels valencians 
i de les valencianes d’una manera entesa i proactiva.

I, finalment, el programa de transició ecològica, multiplica 
per quatre la seua dotació, passant de 5,5 a 19,6 milions 
d’euros, on les dos partides destacades es concentren en el 
capítol 7, són els 15 milions d’euros per al sector residencial, 
administracions públiques i tercer sector per a la instal·lació 
de renovables per autoconsum, siguen amb o sense 
emmagatzematge i 1,6 milions d’euros per a eixos mateixos 
beneficiaris respecte als sistemes d’emmagatzematge de 
renovables. Saben vostés que hem de multiplicar per setze 
la producció d’energia fotovoltaica i per quatre d’eòlica per a 
fer una transició energètica justa i sostenible, i, òbviament, 
l’autoconsum és un dels grans elements que hem d’impulsar 
per part de les administracions públiques, al marge de la 
tramitació de les plantes que estan en els tràmits oportuns, 
en el decret d’impuls de les renovables .

Aixina que este seria el balanç global . Jo crec que és un 
pressupost ajustat a les necessitats dels valencians i de les 
valencianes, repartit d’una manera coherent i transversal al 
conjunt de les polítiques de la conselleria.

I, sense més, esperant les seues consideracions, espere que 
haja sigut un pressupost esta presentació que tenim que 
respon a les seues inquietuds .
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La senyora presidenta:

Muchas gracias, señora Mollà .

A continuación, empieza el grupo Vox con 6 minutos de 
tiempo para su intervención, y lo hará desde la tribuna. El 
señor Aguirre es la persona que va a hacer esa intervención .

El senyor Aguirre Larrauri:

Gracias, presidenta .

Buenas tardes, señora consellera .

Bueno, nos encontramos con que su presupuesto aumenta 
casi un 21 %, llegando a 571 millones de euros. La verdad es 
que es para darle la enhorabuena, lo que falta ahora es que 
la ejecución sea eficiente.

Viendo las cifras de 2021, la verdad es que en inversiones 
reales se ha ejecutado sólo el 14 % hasta el mes pasado y 
que en capítulo de transferencia de capital un 35 %. Lo que 
no tiene sentido es ir aumentando el presupuesto si luego 
no ejecutamos, porque no serviría para nada .

Me gustaría hacer una observación sobre los presupues-
tos que nos presenta hoy, y por ello le pregunto: ¿ya prevén 
todo el gasto que se va a generar en el ejercicio 2022? ¿Está 
usted segura? Porque en el ejercicio 2021 se ha llevado a 
cabo luego modificaciones presupuestarias por 22 millo-
nes de euros . En lo que llevamos de 2021, además, si revi-
samos los acuerdos del Consell por los que se autorizan los 
expedientes de resarcimiento por enriquecimiento injusto 
–que yo no les he puesto el nombre– por las obligaciones 
contraídas, a su conselleria le corresponde el dudoso honor 
de protagonizar el 95 % de los mismos. Nos podemos hacer 
una idea de la improvisación y falta de rigor contable con 
la que se gestiona el dinero público, al utilizar de forma tan 
abusiva esa figura. La Agencia Valenciana Antifraude, en sus 
recomendaciones, afirma que el abuso del enriquecimiento 
injusto incrementa el riesgo de fraude y corrupción en las 
administraciones públicas .

Yo, señora Mollà, me pregunto si sabe la angustia a la que se 
somete a una empresa que presta un servicio a su conselle-
ria, sin contar con la certeza o la seguridad de si alguna vez 
cobrará o cuándo . ¿Cuántos acuerdos futuros de expedien-
tes de resarcimiento, no obligaciones contraídas, sino trami-
tadas o contabilizadas, se va a someter a las empresas de 
Alicante, Castellón o Valencia en el año 2022?

El interventor de Hacienda continuamente llama la atención 
por cada expediente de resarcimiento que se autoriza y que 
conlleva obligaciones de pago debido a su mala previsión 
presupuestaria. ¿Quién tiene la culpa de esto? ¿La Abogacía 
del Estado? ¿O le vamos a echar la culpa también al gana-
dero de los burros del Desierto de Las Palmas?

En cuanto a los capítulos de gastos de su conselleria, obser-
vamos un aumento del 50 % de las inversiones reales. 
Confiamos en que la ejecución sea mejor que la de este 
ejercicio .

En la Agencia Valenciana de Fomento y Garantía Agraria, nos 
llama la atención un aumentó un 61 % en gastos de perso-
nal; hemos subido 3,2 a 5,3 millones . La agencia es una 
agencia financiada en su mayoría, en un 80 %, por fondos 
europeos . Nosotros, desde Vox, consideramos que, visto lo 
que ha aumentado el sector público instrumental, somos 
partidarios de que su conselleria gestione directamente las 
líneas y proyectos de la agencia .

Pasando a las líneas presupuestarias, queremos destacar 
que urge el desarrollo y reglamentación definitivo de la Ley 
de estructuras agrarias . En una publicación de la resolución 
del 16 de junio del 21 de la conselleria, por la que se aprueba 
el Plan estratégico de subvenciones para el período 2021-
2023, en ella se incluye la línea de subvención S8709 para la 
elaboración de un mapa agronómico, con un presupuesto de 
300 .000 euros . Enhorabuena, de verdad, llega con retraso, 
debería haber estado dos años después de la aprobación de 
la ley de estructuras, pero es positivo. Ahora falta que, efec-
tivamente, se ejecute.

Es necesario fomentar las líneas destinadas a promover la 
innovación como base de la formación, formación también 
para funcionarios y cargos públicos . ¿Cómo se puede resol-
ver una ayuda de innovación sin conocimientos? La otra 
base es el diagnóstico, datos, análisis. Ningún médico opera 
sin pruebas. «No sabemos lo que os pasa y esto es preci-
samente lo que nos pasa», tal y como denunciaba Ortega y 
Gasset de la sociedad española hace un siglo . Sin diagnós-
tico, es imposible que entienda la conselleria que se debe 
prestar atención prioritaria a los agricultores, es imposible 
que entienda que el papel fundamental de la administra-
ción es apoyar la innovación que surge del sector, eso que 
aparece como un agente dinamizador en la ley de estructu-
ras, que da la impresión de que de algún lado lo habrán copi-
ado sin entender muy bien qué significa.

Y, por ejemplo, ¿si eliminamos los programas 442 .60 y 
442.61 y esos casi once millones de euros los destina-
mos al programa 442 .50 para inversiones en empresas que 
implanten mejores técnicas disponibles para la restricción de 
contaminantes y mejora eficiente de los procesos produc-
tivos? De esta forma, se dota de una inyección de capital a 
empresas valencianas para su adaptación a obligaciones del 
Protocolo de Kioto .

Señora Mollà, es necesario realizar programas de viabilidad 
de las pequeñas explotaciones; desburocratizar la gestión de 
las explotaciones familiares, acercar a los funcionarios, a la 
conselleria, a la realidad rural; fijar los costes de producción 
por cultivos y comarcas con posibilidad de sancionar malas 
prácticas y abusos en la compra del campo.

En cuanto al presupuesto participativo de 7,7 millones de 
euros, al que ha hecho referencia, Vox está más cerca de 
las solicitudes de los ciudadanos que de las propias políti-
cas de este Consell . Y una mención a los fondos del meca-
nismo de recuperación y resiliencia, que para su conselleria 
van destinados más de setenta y seis millones de euros, curi-
osamente más que los destinados a las políticas de sanidad: 
71,5 para emergencia climática y tan sólo cinco para agricul-
tura y desarrollo rural .

Desde Vox, queremos disponer de una política agraria, gana-
dera y pesquera compatible con las políticas comunes de la 
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Unión Europea. No podemos quedar exclusivamente someti-
dos a intereses de terceros países o a los prejuicios ideológi-
cos de los lobbies de Bruselas . A la vista de sus presupuestos 
y de su resultado, tras 2020 y 2021, no hay departamento 
de su conselleria que no esté literalmente destrozado. La 
gestión parece que resulta nefasta. ¿Quién tiene la culpa? 
¿Todos sus directores generales?

Otro asunto que nos sorprende de sus presupuestos es la 
estructura de personal de pirámide invertida de su conselle-
ria y el gran número de puestos de libre designación . Pero, 
señora Mollà, ¿de verdad ve coherente que en dos direccio-
nes generales solo haya puestos de libre designación?

Señora Mollà, pensamos que sus presupuestos ya nos 
sorprendieron en 2020, pero este año nos han superado . 
Lo que necesita nuestro sector son unos presupuestos que 
protejan al individuo, que atienda sus necesidades y dote a 
las próximas generaciones de un horizonte de libertad, igual-
dad, prosperidad, justicia y reparto por sus valores y tradi-
ciones . Es necesario promover la protección del medio natu-
ral, con el ser humano como principal protagonista . Frente 
al ecologismo radical de las agendas impuestas por las élites 
que prescinden de las personas, la conservación de espa-
cios naturales y protegidos no puede realizarse perjudicando 
a las comunidades locales y los modos de producción tradi-
cionales, sea en el Desierto de las Palmas, en el Hondo de 
Elche, el Marjal de Pego-Oliva, la Albufera de Valencia o con 
la pesca artesanal .

Gracias .

La senyora presidenta:

Muy bien .

Muchas gracias, señor Aguirre .

A continuación, por parte del grupo Ciudadanos, dispone de 
6 minutos el señor Del Pozo para su intervención y lo hará 
desde su escaño .

Cuando usted quiera .

El senyor Del Pozo Querol:

Sí, muchas gracias, señora presidenta .

Y buenas tardes, señora consellera .

Quiero felicitarla a usted y a sus socios del Botànic porque 
son unos auténticos trileros haciendo presupuestos. Sí, sí, 
ustedes mueven los números, partidas de presupuestos a su 
antojo, de aquí para allá, con importes que no tienen justifi-
cación, con partidas inventadas…, y todo con un único obje-
tivo: repartirse el pastel, repartirse el pastel para que los tres 
socios de izquierdas estén contentos, tengan el estómago 
lleno .

Pero esto no es una novedad, porque llevan ustedes desde 
2016 moviendo la bolita, buscando el engaño, cuando 

introdujeron los 1 .300 millones de euros de supuestos ingre-
sos reivindicativos. Tras cinco años, ahí siguen ustedes, 
introduciendo en los presupuestos esos ingresos fantas-
mas. Pero, como parece que no tienen suficiente, pues, 
introducen más ingresos fantasmas, como aportaciones del 
gobierno que nunca llegan, los fondos europeos pendientes 
de asignar y su magnífico invento, invento que realizaron en 
48 horas, el mil millonario bautizado invento como el fondo 
de transición a la nueva normalidad .

Pero, bueno, esto es lo que pasa cuando los partidos del 
Botànic ya no sabían ni qué hacer para poner solución a 
su lucha interna, a la lucha para repartirse el pastel y que 
todos tuvieran el estómago satisfecho. Además, ya sabían 
que estaban fuera de plazo para presentar los presupues-
tos, pero, bueno, eso les ha dado igual, les ha dado igual 
incumplir la ley de presupuestos y el Estatuto de autonomía . 
El resultado, ¿cuál es? Estos presupuestos irreales fuera de 
plazo, del plazo legalmente establecido.

Ustedes, señora consellera, llevan seis años gobernando y 
han conseguido que la Comunidad Valenciana sea la comu-
nidad autónoma de España con más deuda pública en rela-
ción a su riqueza. Y así de bien es como demuestran cómo 
gestionan los presupuestos valencianos, nos están endeu-
dando a todos de por vida y, encima, con los ingresos ficti-
cios que ahora presentan, pues, más, más deuda para todos 
los valencianos .

De verdad, señora consellera, ¿cree que nos vamos a creer 
sus presupuestos y su gestión? ¿Cree que tenemos que 
creernos su presupuesto, que tenemos que creernos su 
gestión? Porque ustedes solamente piensan en vender humo 
en los medios de comunicación y, así, venden que su conse-
lleria se ha incrementado un 20 %; pero ¿de qué nos sirve, 
señora consellera, si usted no sabe gestionar, si usted no 
sabe ejecutar el presupuesto?

Vende un aumento en inversión en depuración de aguas y, 
luego, ¿qué pasa? Pues, que todos los veranos tenemos que 
ver cómo playas y playas valencianas están cerradas por 
contaminación de aguas fecales, con lo que usted pone en 
riesgo la salud de los valencianos, pone en riesgo el medio 
ambiente y pone en riesgo nuestro turismo . De hecho, la 
fiscalía está investigando su conselleria por si se ha cometido 
algún delito contra el medio ambiente por clorar aguas resi-
duales que, posteriormente, se vertían al mar.

Venden que invierten en protección de animales de compa-
ñía y ustedes son incapaces de cuidar de cincuenta burros 
en el Desierto de las Palmas, en Castellón . Venden protec-
ción a los agricultores por daños no cubiertos por el seguro 
agrario, pero ustedes son incapaces de otorgarles unas 
ayudas dignas a nuestros agricultores por las graves plagas 
que están sufriendo . Venden que otorgan ayudas para la 
rentabilidad de las explotaciones agrarias, ayudas insignifi-
cantes, cuando lo que tendrían que hacer es ayudar a nues-
tros agricultores para que no se queden las naranjas en los 
árboles, para que las naranjas no se queden en el suelo; lo 
que tienen que hacer es ayudar a nuestros agricultores para 
que vendan su cosecha por un precio competitivo.

También venden que aumentan el gasto en investigación 
agraria . ¿Ahora, señora consellera? Llegan seis años tarde . 
Gobiernan desde hace seis años y su inacción por las plagas 
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del cotonet y la Xylella es que están totalmente descontrola-
das . Ustedes no han protegido a los agricultores valencianos .

Por otro lado, venden más inversión en prevención de incen-
dios . Pues, normal, normal, porque ustedes llevan seis 
años gobernando y todavía hay muchos municipios en la 
Comunidad Valenciana y parques naturales que siguen sin 
tener su plan de prevención de incendios forestales .

Venden que darán ayudas para fomentar las instalaciones de 
energías renovables para el autoconsumo y, luego, resulta 
que hablamos con agricultores y ganaderos y, ¡ojo!, señora 
consellera, llevan más de dos años esperando su autorización 
para instalarse energía renovable en sus explotaciones . Sí, 
señora consellera, así es .

Ustedes, señora consellera, en estos presupuestos venden 
proyectos, sí, proyectos que son totalmente dependientes 
de los fondos europeos, con lo que se demuestra que uste-
des, sin el dinero de Europa, son incapaces de gestionar el 
presupuesto valenciano para presentar proyectos . Eso sí, de 
lo que son muy buenos es de vender humo en los medios de 
comunicación .

Mire, señora consellera, su presupuesto es irreal . Gastos 
inciertos, ingresos inventados y, si a eso le sumamos su 
pésima capacidad de gestión y la de su equipo, ¿qué tene-
mos? Pues, numerosas manifestaciones de los agriculto-
res pidiendo su dimisión, señora Mollà . Y, desde Ciudadanos, 
queremos sumarnos a la solicitud de los agricultores y cree-
mos que la muerte de los burros en el Desert de les Palmes, 
en Castellón, es la gota que colma el vaso de su pésima 
gestión y de la pésima gestión de su equipo, por lo que le 
pedimos, señora Mollà, que dimita, que dimita usted y su 
equipo, porque la agricultura, la ganadería, la pesca y el medio 
ambiente de la Comunidad Valenciana se lo agradecerán .

Gracias .

La senyora presidenta:

Muy bien .

Muchas gracias, señor Del Pozo.

A continuación, por parte del Grupo Parlamentario Popular, 
durante un tiempo máximo de 6 minutos, tiene la palabra la 
señora Díaz, que lo hará desde la tribuna.

La senyora Díaz González:

Disculpe, consellera, la situación . Pero, bueno…

Gracias, presidenta .

Usted presenta un presupuesto como maravilloso . Sin 
embargo, las cales y las arenas hacen que se diluya y poda-
mos ver que no es tan maravilloso, cuanto sí fantasioso . 
Arena por la subida del presupuesto, sí; pero cal por la 
ejecución presupuestaria de esta conselleria, que viene 
siendo de las peores .

Estructuras agrarias . Suben las inversiones reales, aunque 
vemos cómo las obras que aparecen pasan de años anterio-
res a este porque las anualidades no se están cumpliendo . Y las 
nuevas líneas, que en este caso suman así como dieciséis millo-
nes de euros, para la anualidad de 2022 no llega a dos millo-
nes; es decir, lo anterior no se ha hecho y se repite y lo nuevo 
aparece, pero se deja para años posteriores. Y esto pasa prácti-
camente en todos los subprogramas de su conselleria .

Pesca . Bueno, aquí parece que, a pesar de las trabas que se 
les están poniendo desde el gobierno de Sánchez para subsis-
tir y la nula defensa tanto del gobierno de Sánchez como 
desde su conselleria, del Consell de Puig, los pescadores de la 
Comunidad Valenciana están de enhorabuena porque sube el 
presupuesto más de cuatro millones de euros, dos de ellos en 
subvenciones . ¿Y dónde está aquí lo fantasioso? Pues, en la 
ejecución presupuestaria, claro . Es que, en lo que llevamos de 
año, este subprograma se ha ejecutado tan solo en no llega 
al 13 %, en inversiones reales no llega al 9 %, pero es que en 
subvenciones no llega al 2 %, prácticamente todas las líneas 
del capítulo VII están a cero, consellera, lo que le quita la poca 
credibilidad que pueda usted llegar a tener para hacer cumplir 
este presupuesto que nos trae .

Producción agraria . Sorprende ver cómo bajan las subvencio-
nes, como las ayudas para la Xylella . Es que no nos lo podemos 
creer, porque nos siguen diciendo que estas ayudas no están 
llegando a los afectados . Suben agricultura y ganadería, sí; pero, 
de momento, llevan una ejecución presupuestaria, en 2021, 
en inversiones reales de un 8 % y en subvenciones de un 1 %. 
Parece más cal que arena, consellera .

En medio natural nos encontramos no 14 millones; para 
esta anualidad, 4 .125 .000 euros para la Albufera que, aun 
sumándolos a los 100 en los que se valoran las actuacio-
nes que están incluidas en el plan hidrológico de cuenca y 
a los 1 .225 .000 euros que hay en la Dirección General del 
Agua, no llegan ni de lejos a los 600 millones «ximoanun-
ciados» hace mes y medio, ni siquiera a los 240 millones de 
euros «ximoanunciados» hace un año. Me gustaría saber 
dónde está el resto, si Ximo Puig ha tenido la delicadeza de 
explicarle esa promesa de los 600 millones de euros para la 
Albufera, aunque tal vez a usted no se lo haya explicado y se 
lo haya explicado a sus subordinados y usted no se ha ente-
rado de nada, que no nos sorprendería .

Aquí también vemos, en el capítulo VI, de medio natural, esa 
partida tan importante de ordenación y gestión forestal a la 
que usted hacía referencia, pero, claro, de dudosa ejecución, 
porque mientras… La ejecución, en inversiones reales en 
medio natural ahora es del 4,43 %. Entonces, ustedes ponen 
más dinero, que queda muy bonito, pero nos están diciendo 
que en 2022 van a ejecutar 34 millones de euros, cuando en 
2021 no han sido capaces de ejecutar 26 . Pues, lo siento, 
pero no nos lo creemos .

Y también aquí, ¿me puede decir por qué desaparecen las 
ayudas por daños de fauna silvestre, cuando hace tan solo dos 
días se publicaba que estos daños al riego por goteo, a banca-
les y sensores de fumigar suponen hasta nueve mil euros al año 
por finca? ¿Una más de cal para los agricultores, consellera?

En calidad ambiental vemos que también baja el presu-
puesto y baja la participación del Consell en los consorcios, 
que se suma a la resta de la ejecución presupuestaria en 
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el capítulo VII, subvenciones, que es del 1,5 %, señorías. Y 
anuncios como esas plantas de compostaje, que en la anua-
lidad de 2022 es de 500 euros, cuando en total son 6 millo-
nes, es decir, lo dejamos para después. Y todo esto a la vez 
que sube la recaudación con impuestos . Aquí hay unas cuan-
tas de cal para los ayuntamientos. Y la gestión de residuos 
que queda supeditada a esos fondos europeos .

Y no, no me he olvidado del agua, consellera, pero es que 
necesitaría como mínimo tanto tiempo como el equivalente 
a todo lo que se nos ha recortado en agua por el gobierno 
de Sánchez y el Consell de Puig, que le están recortando 
a nuestra tierra, a nuestros agricultores, a nuestros regan-
tes. Pero, como no tengo todo ese tiempo, voy a intentar 
resumirle. No sé cómo no se le cae la cara de vergüenza de 
venir aquí y decir que su presupuesto ha aumentado y bajar 
el presupuesto en agua un 20 %. Un 20 % en la Comunidad 
Valenciana, una comunidad con déficit hídrico. Y esa es la 
prioridad que ocupa el agua para este Consell del Botànic, 
para usted consellera, es dejarlo en el vagón de cola agarrado 
a la esperanza de fondos europeos.

Y, ¿en qué baja, sobre todo? Pues, ¿en qué va a ser? En 
inversiones reales. En obras un 33,49 %, en esas obras que 
no hacen . Para usted el tema del agua es postureo, porque 
lo que está en su mano, lo que depende de usted, no lo 
hace. Que hay una millonada en estos programas de fondos 
europeos y vamos a ver si llegan, ¿Y mientras tanto, qué? 
Bajan el presupuesto en agua .

Mire, consellera, aquí vemos cómo, dos años después de la 
DANA, el estudio de soluciones para la defensa contra inun-
daciones en la Vega Baja no existe . Vemos como sumamos 
«ximoanuncios» como el de que el cien por cien de las aguas 
residuales vayan a ser tratadas . Un fake más, porque sin 
obras no hay soluciones .

Sin obras, lo que hay es una muestra más de su incapaci-
dad para dar respuesta al mayor problema que tiene nues-
tra comunidad, esa falta de agua, que encima nos recor-
tan desde el Gobierno de Sánchez. El mayor problema que 
tienen nuestros agricultores, sobre todo los del sur de la 
comunidad, que se suma al gran problema de las plagas, del 
precio del gasóleo, al de la luz, al de los fertilizantes, al pago 
de cuotas mensuales por autónomos; reciban lo que reci-
ban de la venta de sus producciones, hasta los más modes-
tos van a tener que pagar y usted se queda de brazos cruza-
dos esperando fondos europeos, consellera .

Si la Comunidad Valenciana ya es líder en abandono de culti-
vos e imposibilidad de relevo generacional con las políti-
cas de Sánchez y sus políticas, la de Ximo Puig y su nefasta 
gestión, la huerta mediterránea de la Comunidad Valenciana 
se encuentra en grave peligro de extinción. Y ¿sabe qué, 
consellera? Estos presupuestos fantasiosos y su incapaci-
dad de gestionar no ayudan a conservar ninguna especie ni 
ninguna profesión, excepto, claro está, para quienes lleven 
colgado el cartel de los suyos .

La senyora presidenta:

Muy bien. Muchas gracias, señora Díaz.

Pues, a continuación, le corresponde al Grupo Unidas 
Podemos y será la señora Gascó, si no me equivoco, la que 
utilizará los 6 minutos de tiempo desde su sitio. Cuando 
usted quiera .

La senyora Gascó Verdier:

Gracias, presidenta .

Bona vesprada, senyories .

Bona vesprada, consellera . Gràcies per presentar estos 
pressupostos .

A mi no deixa de sorprendre’m que després de tot l’esforç 
que s’ha fet, que ha fet la societat valenciana, en un context 
de crisi com el de la COVID, que estem encara passant, del 
que encara no ens hem desfet, és evident que el paper de 
l’oposició és controlar al govern, però vindre ací a criticar de 
manera gratuïta, fins i tot el fet de que s’augmente el seu 
pressupost, doncs, sincerament, no ho entenc .

Que no li donen l’enhorabona bona, bé, és normal, és 
l’oposició i no solen fer-ho . El senyor Aguirre sí que ho ha fet 
perquè és un senyor molt elegant i li ha donat l’enhorabona 
per l’augment pressupostari. Però, bé, vindre a criticar que la 
seua conselleria augmenta un 20,8 % el seu pressupost i que 
és un pressupost..., bé, l’han catalogat ja no sé ni de què, fins 
i tot li han demanat la seua dimissió,(rient) açò és un show 
que, sincerament, per a mi, es pot titllar de moltes coses 
però de rigorós i seriós, segurament no .

Jo sí vull donar l’enhorabona al Consell i al govern del 
Botànic per haver aconseguit no sols arribar a un acord 
en estos pressupostos sinó entendre el moment històric 
en el qual ens trobem i la necessitat de recolzar activitats 
productives com aquesta que és central històricament en 
la Comunitat Valenciana, però no sols històricament, és que 
continua sent central hui i té un futur evident. Perquè, deia, 
des de la seua conselleria depén no sols l’alimentació dels i 
les valencianes i valencians sinó també la conservació d’un 
medi ambient que, per desgràcia, fins que no va arribar el 
Botànic no es va entendre com un bé comú que calia prote-
gir per assegurar no sols la supervivència de les espècies 
naturals sinó també de l’espècie humana .

I, en eixe sentit, li done les gràcies també pel seu compromís 
en eixa lluita contra el canvi climàtic i per apostar per parti-
des que, com vosté bé ha dit, encara que no siguen impor-
tants en quantitat, si ho són qualitativament.

M’agradaria destacar els serveis, per exemple, que depe-
nen de la Direcció General de Desenvolupament Rural, 
com este servei de la dona . És, crec, si no m’equivoque, la 
primera vegada que la Generalitat Valenciana dedica una 
partida pressupostària i un servei específic no sols per a visi-
bilitzar el paper de la dona al món rural sinó, sobretot, per a 
començar a treballar de la mà de les dones i aconseguir que 
el seu paper siga crucial, com ho ha segut sempre, però que 
estiga acompanyada per l’administració en eixe sentit.

Crec que també és important destacar l’organització de les 
fires locals. Perquè és cert que anar a promoure els nostres 
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productes fora és molt important, però fer-ho ací és, per a mi, 
central, sobretot en una situació de canvi climàtic com la que 
tenim, en la qual se suposa hem de fer esforços en disminuir 
la quantitat de transport dels aliments i de les persones. Amb 
la qual cosa, promoure els nostres productes ací és central .

I eixe esforç d’acompanyament al sector Horeca també 
és fonamental perquè va en el mateix sentit i fins ara no 
s’ha fet este esforç . I es nota perquè la societat valenciana, 
moltes voltes, desconeix el valor d’eixos productes que 
fan els nostres llauradors i llauradores, a la fi, i les empre-
ses, les xicotetes empreses artesanes i de transformació, i 
eixe desconeixement fa que l’únic mercat possible siga el 
de l’exportació. Si volem lluitar contra el canvi climàtic, és 
central que eixos productes es consumisquen ací .

També em sembla important l’esforç que s’està fent per a la 
PAC, per eixe treball que és molt burocràtic, que sembla que 
no és important, però que és el que dona un rèdit als nostres 
llauradors i llauradores major .

I en la direcció general d’agricultura, doncs, és evident que 
tot l’esforç d’acompanyament i de recolzament a la pesca 
artesanal valenciana és fonamental front, com vosté deia 
molt bé, la política pesquera comunitària que, bé, doncs, 
imposa unes normes mediambientals molt estrictes, que 
nosaltres compartim absolutament, però que tenen una 
repercussió en la pesca valenciana i eixe manteniment de 
les vedes és fonamental perquè puguen pescar de manera 
sostenible en el temps .

Les altres partides de les quals vosté ha parlat per a 
l’agricultura són també centrals . El centre, del qual parlava, 
de Caudete, doncs, ens alegrem que siga un centre refe-
rent per a l’estat espanyol en la lluita biològica i és fonamen-
tal traure pit de les coses que fem bé i no estar amartellant 
sempre el que fem els valencians i les valencianes .

En medi ambient, m’agradaria destacar el que vosté comen-
tava de la Direcció General de Qualitat i Educació Ambiental 
en la millora, que va totalment en el sentit de la proposició 
de llei d’economia circular que hem presentat ací els partits 
del Botànic en estes Corts, en la millora de les instal·lacions 
per a la recuperació de residus tèxtils, la millora de les 
infraestructures . . . M’he quedat sense temps i m’he quedat a 
mitat .

Bé, en tot cas, donar-li l’enhorabona per eixe esforç que 
estan fent col·lectiu. I la pregunta que sí que m’agradaria 
fer-li és que augmenta el pressupost, però tinc la sensa-
ció de que no augmenta el personal . Esta per a mi és . . ., per 
a nosaltres, crec que tots sabem que totes les conselleries 
es queixen de falta de personal, però trobe que la seua en 
particular, si no augmenta el personal, tindrà moltes dificul-
tats en poder executar el pressupost que té compromés i 
és central aconseguir-ho. Hi ha partides que, damunt, han 
d’executar, sí o sí, alguns programes perquè ens ho imposa 
Europa i, si no augmentem el personal ahí, serà molt difícil. I 
m’agradaria saber com ho volen fer .

I també el recolzament a l’IVIA, que m’agradaria saber en 
què consistix, si ens ho pot detallar un poc més i si hi ha 
alguna línia en particular de la qual parlar.

Gràcies . I gràcies, presidenta .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señora Gascó .

A continuación, tendrá 6 minutos por parte del Grupo 
Compromís el señor Ponce, que lo hará desde su escaño . 
Cuando usted quiera .

¿No funciona? Un segundo, porque, de vez en cuando, es 
para ver si estamos despiertos . Vale . (Rialles)

El senyor Ponce Guardiola:

Sí . Gracias, señora presidenta .

Buenas tardes, ya casi noche, (Inintel·ligible) ... a todos .

En primer lugar, yo quería destacar que hoy es el Día 
Mundial de la Ciencia para la Paz y el Desarrollo y que, 
bueno, este gobierno, podemos felicitarnos porque ha 
conseguido un presupuesto que este año tiene más, si cabe, 
en cuenta la importancia de la ciencia para la paz y el desar-
rollo . Y en esta conselleria se demuestra en varios de los 
aspectos, que ha comentado la señora consellera, como el 
impulso decidido a medidas que son fundamentales para la 
evolución de los distintos sectores.

Concretamente en el tema de la agricultura con el apoyo 
importantísimo que se hace al IVIA, con ese centro de inves-
tigación que va a ser pionero en la lucha biológica contra 
plagas a nivel europeo . También la importancia que se da 
y que se plasma en presupuestos respecto al impulso y la 
defensa de nuestras pesquerías, nuestro sector pesquero, 
que está tan perjudicado por las circunstancias y que requie-
ren que estas paradas biológicas tengan un apoyo por parte 
de la administración, que se plasma adecuadamente en este 
presupuesto y hemos de felicitarnos . Medidas que la cien-
cia aconseja y que gobiernos responsables, como el nuestro, 
pues, ponen en marcha .

También quiero destacar ese millón de euros que va a ser 
también pionero respecto al arranque de la financiación de 
la ley de bienestar animal, que ha de aprobarse en los próxi-
mos meses, y que también va a ser, yo creo, un referente a 
nivel de todo el estado en lo que es el bienestar animal .

También destacar aspectos como la importancia que se ha 
dado a los seguros, que no cubren otros daños que tiene 
el sector agropecuario y que desde la comunidad autó-
noma, para garantizar la viabilidad de muchas explotacio-
nes, es necesario dar este impulso, que se ha dado de forma 
adecuada y que se plasma también en los presupuestos . Lo 
mismo que también destacar ese apoyo decidido a las muje-
res productoras del mundo rural, que era necesario poner en 
valor, destacar e impulsar y que, pues, cómo no, se plasma 
con presupuestos .

El presupuesto de todo el Consell es un presupuesto que 
apuesta por la vacuna social por la que tenemos que garan-
tizar que esta sociedad se reconstruye de la forma adecuada 
hacia un camino en el desarrollo sostenible . Y de forma 
transversal en todas las consellerias, y en esta especial-
mente, se demuestra ese impulso hacia ese cumplimiento 
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de los Objetivos de desarrollo sostenible y hacia el impulso 
hacia una transición ecológica justa que es fundamental para 
cambiar el modelo productivo, en el que todos sabemos que 
tenemos que entrar, pero que cuesta si no es con todas las 
ayudas desde la administración .

Y así, pues, bueno, empezando por los últimos aspectos que 
ha comentado, es fundamental todo ese apoyo a las inver-
siones, tanto de particulares como de ayuntamientos, en 
la instalación de energía renovable y en esa tecnología tan 
fundamental que es el almacenamiento de estas energías 
limpias, que han de ser potenciadas a todos los niveles . Y el 
talón de Aquiles es el tema del almacenamiento que, bueno, 
tecnológicamente todavía está por desarrollar y es muy 
importante que se apueste por parte de la administración en 
este sentido.

También es fundamental algo que desde siempre pedía-
mos cuando estábamos en la oposición y hemos desta-
cado desde los distintos gobiernos del Botànic, que era el 
desarrollo de la normativa forestal, el cumplimiento respecto 
a la elaboración de los planes de prevención de incendios 
locales . Al principio del Botànic, eran muy pocos los munici-
pios de nuestro territorio los que tenían un plan de preven-
ción de incendios aprobado, menos aún los que lo tenían en 
marcha y desarrollándolo . Y se ha dado un impulso decidido, 
fundamental, dado que, bueno, el 60 % de nuestro territo-
rio es territorio forestal, tenemos unos ecosistemas que son 
valiosísimos, son únicos a nivel europeo. Y es muy significa-
tivo que se haya casi triplicado, por ejemplo, el presupuesto 
en medio natural o en prevención de incendios durante los 
últimos seis, siete años, que son medidas fundamentales 
para que, bueno, que nuestros bosques estén cada vez más 
protegidos y en mejor estado .

Destacar también, por ejemplo, las dos grandes actuaciones 
respecto a la enagua en el colector oeste y la depuradora de 
Alcácer . Y esos colectores en l’Horta, que muchos se encar-
gan de ponderar esas deficiencias arrastradas de hace déca-
das, pero ahora por fin se ha puesto solución a esos proble-
mas que hemos heredado, que se han detectado en los 
últimos veranos y que por fin se les va a poner solución.

Lo mismo que todo lo relacionado con el tema de los resi-
duos. Por fin se hace una inversión decidida en recogida 
selectiva de materia orgánica, en dar una solución a esos 
residuos, hacer un compostaje de calidad para que ese 
subproducto al final, que es valiosísimo, pueda regene-
rar nuestros montes, nuestros campos, nuestros jardines . . . 
Y también otros aspectos de la recogida selectiva, como de 
textil o envases, que también se impulsan decididamente y 
también es fundamental .

Insisto, este es el presupuesto que necesitaba esta comu-
nidad en aspectos relacionados con la agricultura y medio 
ambiente, con el enfoque adecuado, apostando por la 
sostenibilidad .

Y, nada, esperemos que el año que viene tengamos, de 
nuevo, los octavos presupuestos más sociales, más sosteni-
bles de la historia del País Valenciano .

Nada más y muchas gracias .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señor Ponce .

A continuación, el grupo socialista se divide el tiempo en 
3 minutos para el señor Calvo y 3 minutos para el señor 
García, por ese orden . Cuando usted quiera, señor Calvo, 
puede comenzar su intervención.

El senyor Calvo Alfonso:

Muchas gracias, señora presidenta .

Buenas tardes, consellera, lo primero .

«El presupuesto más social de la historia y el más hetero-
doxo». Así lo calificaba uno de los medios de comunicación 
más importantes de nuestro territorio, y honestamente creo 
que fue el medio que mejor lo definió.

Sociales porque incuestionablemente lo son, también a nivel 
agrícola, porque las condiciones de vida de los hombres y 
mujeres del campo valenciano son la espina dorsal de todas 
las partidas presupuestarias. Por ejemplo, los aumentos 
considerables en partidas destinadas a modernizar los inver-
naderos, las inversiones en eficiencia energética o la apli-
cación de tecnologías 4 .0 sin duda son medidas que mejo-
rarán las condiciones de vida de nuestros agricultores y 
agricultoras .

Y heterodoxos porque, ya lo decía Maquiavelo, los medios, 
mejor dicho, las dificultades de los medios, jamás nos debe-
rían apartar de nuestro fin, haciéndonos caer en el confor-
mismo . Y por eso son heterodoxos, porque no podían no 
serlo, dadas las circunstancias y adversidades .

Así que me gustaría aprovechar para poner en valor y reco-
nocer el gran trabajo que ha realizado la conselleria de 
hacienda, con Vicent Soler a la cabeza, para hacer de estos 
presupuestos, sin duda, la mejor vacuna social .

Consellera, ostenta la responsabilidad de gestionar la quinta 
conselleria que más ha aumentado con respecto al curso 
anterior, nada más ni nada menos que un 21 %. Por mucho 
que algunos de los aquí presentes presagien tormentas y 
chubascos, las matemáticas son muy complicadas de enga-
ñar, incluso son odiosas porque nunca mienten . Pero, a 
pesar de los números, no son los presupuestos suficientes, 
creo que también lo sabe, pero sí que atienden a muchas 
demandas de nuestros agricultores, ganaderos y pescadores .

Con alguna que otra novedad, por ejemplo, la creación 
de una partida de un millón de euros para desarrollar el 
proyecto de ley de protección y bienestar animal . Me va 
a permitir que hable un momento a título personal, como 
animalista, para agradecerle esa consignación presupuesta-
ria . La sociedad lo demanda, y tener una administración que 
se adapte a los nuevos tiempos de forma comprometida con 
el bienestar de nuestros peludos me enorgullece .

Disculpen esta pequeña interrupción, me pongo de nuevo 
la credencial de representante del grupo socialista . Pero 
no solo se muestra esa sensibilidad con los animales 
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domésticos, sino también con los de consumo. Me gusta-
ría destacar el incremento de la partida destinada a mejorar 
la competitividad de las explotaciones ganaderas, por ejem-
plo, mejorando las condiciones de bienestar animal en las 
instalaciones de gallinas ponedoras para adaptarlas a la cría 
en suelo, en sustitución de las de jaula. Por cierto, esa inicia-
tiva salió desde estos asientos, a iniciativa –o a petición– del 
grupo socialista .

Y termino ya la parte de agricultura destacando la capaci-
dad de adaptación que ha tenido esta conselleria . Las plagas 
están siendo el COVID de nuestra agricultura, especial-
mente de nuestros cítricos, por eso la capacidad de adap-
tación es vital . Y las medidas para aumentar los rendimien-
tos de la bioplanta de Caudete, y el incremento financiero 
en el IVIA para la realización de estudios contra las plagas, 
convierten a nuestra comunidad en pionera en la lucha 
biológica y biotécnica contra las plagas .

Y, por último, soy sabedor de que es un tema recurrente, 
pero no por ello menos importante . De hecho, si se da 
cuenta, fíjese, consellera, la propia oposición se mantiene 
en silencio, porque sabe que la conselleria está siendo más 
ambiciosa que las propias organizaciones agrarias. Y me 
refiero a la dotación presupuestaria a los seguros agrarios, 
con veintiocho millones y medio de euros, un incremento 
que permitirá subvencionar las pólizas a agricultores y a 
ganaderos, y protegiendo de esta forma sus rentas y permi-
tiéndoles conciliar el sueño.

Lo dicho, en nombre del grupo socialista, son unos presu-
puestos muy ilusionantes .

Nada más, muchas gracias .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señor Calvo .

A continuación, el señor García dispone de 3 minutos para 
su intervención . Cuando usted quiera .

El senyor Gil García:

Sí . Moltes gràcies, senyora presidenta .

Consellera, senyories .

Que la crisi provocada per la pandèmia va obligar a dissenyar 
els pressupostos de manera singular, apostant l’any passat per 
un creiximent inusual, és una obvietat . Però quan es constata 
aquest creiximent de manera més acusada, és, precisament, 
en aquestos pressupostos . I un exemple el tenim en la conse-
lleria, amb un augment del 20 %, com ja s’ha dit.

I sent aquestes dades notícia, si ho posem en context, l’argu-
ment que s’extrau encara és més esclaridor. En els últims set 
anys, aquesta conselleria ha augmentat els pressupostos en 
un 103 %, passant de 281 als 571 milions d’euros. Clarament 
les partides més enfortides són les relacionades directament 
amb el medi ambient, canvi climàtic i transició ecològica, per 

tant, són les que experimenten un increment sense prece-
dent, comparades amb el passat exercici, que ja eren molt 
superiors als anteriors, amb un augment acumulat del 44 %, 
suposant 73 milions, fins arribar als 238. Per consegüent, en 
només dos exercicis, el pressupost d’aquesta vessant de la 
conselleria experimenta un increment del 75 %, amb la clara 
intenció d’aposta per fer front a la crisi climàtica sense cap 
gènere de dubte .

Aquest projecte de pressupostos, en definitiva, posa l’ac-
cent en allò que l’acord del Botànic considera com un objec-
tiu prioritari, i que per a aquest govern figura en lloc pree-
minent, com és fer front a les amenaces mediambientals . I 
la manera més tangible de demostrar aquest compromís és 
dotar-lo de mitjans econòmics, i res més significatiu que fer 
una mirada a les partides pressupostàries per a adonar-se’n 
d’això. Els partits de l’oposició haurien de reconéixer l’es-
forç pressupostari, que, com ja s’ha dit, va en la línia marcada 
pels compromisos en matèria mediambiental . Però, clar, tal 
com ha quedat palés en les seues intervencions, estan molt 
allunyats de tal pretensió. Allà vostés amb les seues tàcti-
ques polítiques.

Així, ens trobem que per a l’any 2022 aquesta conselleria 
preveu un important augment percentual en les inversions 
reals, prop del 48 %, cosa que significa que en els dos últims 
exercicis l’augment acumulat s’acosta al 90 %, quasi el doble. 
I sobretot en matèries relacionades amb el canvi climàtic, de 
la mà del mecanisme de recuperació i resiliència .

No és temps de fer comparacions tirant la vista arrere, 
perquè podria arribar fins i tot a ser feridor, sinó més 
aviat al futur, i que aquest pressupost ens fa ser una mica 
més optimistes amb la possibilitat de fer front a les greus 
amenaces que sobrevolen sobre les nostres condicions 
mediambientals .

Moltíssimes gràcies per la seua presentació.

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señor Gil .

Y usted disculpe, porque le he cambiado los apellidos . A esta 
hora de la tarde ya cualquier cosa es posible . Disculpe .

Señora consellera, dispone de 15 minutos para su segunda 
intervención, y lo hará desde la tribuna .

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Gràcies, senyora presidenta .

Bé, gràcies pels seus comentaris i les seues apreciacions .

A mi em queda clar que el pressupost és bo, perquè jo 
no he vist que ningú haja dit que el pressupost no és bo . 
Probablement hi han qüestions, que a més jo no evitaré, que 
el que farien és millorar, efectivament, que este pressupost, 
que és bo, siga completament executat, etcètera .
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Per tant, lligaria la part que ha comentat el senyor Aguirre, 
de fer més eficient, efectivament, l’execució amb la part de 
personal, que constantment és una de les reivindicacions 
i de les qüestions que més ens ocupa i ens preocupa, per 
a poder assolir el personal suficient en la conselleria per a 
poder tindre una execució conforme a les necessitats.

I, clar, jo no vaig a eludir, crec que és obvi, que som la conse-
lleria que més places vacants sense cobrir té, i que això és 
precisament per determinades normes que es generaren en 
un context de racionalització del sector públic, que feren els 
antics governs del Partit Popular, i que han fet impossible 
que les jubilacions, etcètera, pogueren anar incorporant gent 
al ritme desitjat . (Veus) I les taxes de reposició . . ., o això deu 
ser que el senyor Montoro no existia aquí, i allò de les taxes 
de reposició, i la racionalització del sector públic, etcètera, 
doncs ha sigut una cosa, no sé, deu haver sigut un malson 
de què encara no ens hem despertat. I, efectivament, hi 
està relacionat . I, per tant, no vullc fugir d’una evidència que 
el senyor Aguirre ha posat de manifest i la senyora Gascó 
també . I, per tant, és una de les coses que ja li dic que em 
preocupa i m’ocupa .

Una de les preguntes que vosté ha fet, senyor Aguirre, és: 
contempla tot el que serà el pressupost? Jo espere que no, 
però li dic perquè . Perquè al llarg del 2022 també hi hauran 
assignacions de més recursos de fons de recuperació i ales-
hores s’hauran d’anar incorporant . Igual que ha passat 
este any, per exemple, que ja vam traure 30 milions d’eu-
ros del mecanisme de recuperació amb el que tenia a vore 
amb gestió de residus i vam haver d’incorporar-los, que ja 
estan en el compte, d’acord? I això es genera pressupost . 
Doncs l’any que ve, en totes les consignacions que es facen, 
haurem d’incorporar-les . Aleshores, no li puc assegurar que 
no hi hagen més incorporacions . En tot cas, no hi hauran 
detriments. Seria sumar recursos i tindrien esta explicació.

Després hi ha una cosa que vosté diu i és els enriquiments 
injusts . Tenen a vore amb prevenció d’incendis per la situació 
de transició que hi va haver en VAERSA, en no estar declarat 
mitjà propi a sí estar-ho. Aleshores, tot el que va ser la gestió 
de prevenció d’incendis de les brigades es va haver de pagar 
amb enriquiment injust i per això pareix que tinga un percen-
tatge molt alt, perquè és quantiosa eixa consignació de les 
brigades, d’acord? I espere que este any hi hagen menys .

Després, és de veres, es fa una . . ., clar, vostés voran, ostres, 
71 milions d’euros del mecanisme de recuperació i resilièn-
cia en transició ecològica i 5 milions d’euros en agricultura . 
La gestió que s’ha fet per part del ministeri d’agricultura ha 
sigut a través del SEIASA, és a dir, els fons majors, la major 
dotació, entorn als sis-cents milions d’euros, estan a través 
de l’organisme que gestiona la modernització de regadius, 
etcètera, a nivell estatal, que es fa la consignació, i nosal-
tres som la segona comunitat autònoma de tota Espanya 
que rebrà dels diners consignats dels MRR de SEIASA, 
d’acord? Per a modernització de regadius. No estan incorpo-
rats perquè no es fa mitjançant este mecanisme . Aixina que 
no vegen eixe desequilibri, és simplement que en els pressu-
postos s’ha de bolcar aixina, però la consignació que tenim 
de SEIASA, que està al voltant de quasi dos-cents milions 
d’euros, no està incorporada ahí .

I una altra cosa que els vull mencionar és que hi ha una 
dotació molt important del ministeri d’indústria, que es va 

comprometre la ministra en traure una línia específica per a 
la indústria agroalimentària, perquè no haja de competir amb 
la resta d’indústries per a poder tindre consignació del fons 
del mecanisme de recuperació . Aixina que estarem atents 
per tal que eixa consignació que es faça puga, la indústria 
agroalimentària valenciana, acollir-se a eixos fons i tindre 
una dotació considerable d’aquestos, d’acord?

En la part que li preocupa del personal en agència, no es 
preocupen. A més, no consta ni un cèntim per als valencians 
i valencianes . L’agència, la distribució dels fons que es fa en 
el PDR, te una consignació, que la Unió Europea deixa fer en 
personal, i esta és la part . Tots estos anys s’ha treballat per 
a generar eixes borses, etcètera, per a fer eixa incorporació 
de personal a l’agència per tal de tramitar més àgilment els 
recursos i les línies i les ordres que ha de fiscalitzar l’agència. 
Però són recursos que ixen del programa europeu i, per tant, 
no ha de patir, i és per això que vosté vorà eixe augment en 
les xifres de personal .

El senyor Del Pozo... Clar, jo no sé què dir-li, sincerament. 
Haurà vosté de saber que les platges que s’han tancat no 
són per les depuradores, i vosté deuria saber-ho, perquè és 
que és públic i notori, no té a vore en les depuradores, té a 
vore en sèquies o té a vore en municipis que tenen, estan a 
prop de la mar, òbviament, i tenen alguns disseminats que 
no estan encara connectats en la xarxa de sanejament, cosa 
que per això hi ha expedients d’infracció, perquè totes les 
aigües brutes, les aigües residuals de qualsevol han d’estar 
connectades, és una competència municipal i per això, des 
que començà esta legislatura, s’han consignat recursos que 
he mencionat i he alabat de la Direcció General d’Aigua per a 
fer obres precisament de la xarxa de sanejament de compe-
tència municipal .

Si vosté volia, jo anava al més brut del tema, i és precisament 
per a evitar que aigües brutes generades per persones que 
viuen en disseminats, etcètera, acaben estant en una cana-
lització, en una sèquia, etcètera, abocant-se al mar, i això fa 
que hi haja E. coli i això fa que en els anàlisis, que, per cert, 
en esta comunitat si tinguérem alguna cosa a amagar no 
faríem el doble d’anàlisi que fa a Andalusia o que fa Múrcia . 
Esta comunitat, la Generalitat valenciana paga un servei tot 
l’estiu per a doblar l’exigència legal que hi ha d’anàlisis de 
les aigües de la mar . I no solament és que ho fem, és que 
doblem les anàlisis que fa Andalusia i Múrcia . Li puc asse-
gurar que vostés està més segur banyant-se en les plat-
ges valencianes que en les platges de Múrcia i d’Andalusia . 
Aixina que faça-s’ho mirar. Ja està bé d’utilitzar açò que tan 
mal fa en els seus discursos als municipis del litoral valencià, 
ja està bé . D’acord?

Igual que els plans locals d’incendis . Vosté deuria saber que 
fins 2019 hi havien només que 61 plans locals d’incendis 
aprovats i que ara hi ha 339 plans d’incendis forestals apro-
vats . Vosté sap la tasca ingent que ha fet la Direcció General 
de Prevenció d’Incendis per a arribar a este punt? I que 
vosté pretenga tirar per terra eixa labor funcionarial i del 
director general . Jo, davant de mi no ho farà, davant de mi 
no ho farà sense tindre rèplica. Aixina que...

Igual que li vaig a dir una cosa . La Xylella no és una plaga, la 
Xylella és una malaltia. Jo crec que vosté hauria d’aprendre 
un poquet abans de fer els discursos i llegir-los, que, ja que 
els té escrits, repasse-los . La Xylella és una malaltia, no és 
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un plaga, eh? I fins 2017 no se va firmar un conveni amb la 
universitat i els investigadors pogueren a Sudàfrica a trobar 
depredadors del Cotonet de les valls, que feia més de deu 
anys que estava a la Comunitat Valenciana . Ningun Govern 
anterior al del Botànic havia activat la lluita biològica com 
ho ha fet este govern i esta conselleria, entre d’ells portant 
a investigadors a passar-se mesos buscant uns depredadors 
que foren efectius davant la plaga del cotonet.

I és que anticipar-se és important, clar que sí. Igual que 
nosaltres estem fent per a la HLB ja jornades per a poder 
anticipar-nos davant la malaltia mundial més important que 
té els cítrics en el món. Anticipar-se és important. I això és el 
que fem precisament donant més recursos a l’IVIA . I en això 
conteste també al que han comentat els altres companys .

Mire, en 2015 el Botànic se va trobar una plantilla de la RPT 
de l’IVIA al 15 %. Eixe centre d’investigació estava desman-
tellat pel Partit Popular. Després d’estos anys hem acon-
seguit arribar al 90 % de la plantilla. I jo no estic satisfeta 
fins que no arribe fins l’últim que té plaça en la RPT. Però 
hem passat de personal de reforç, de 36 persones a 60, 
de personal de reforç del que està en la RPT . I augmen-
tant milions d’euros, any rere any, per a tornar a convertir-
lo en el centre de referència per a lluitar contra les plagues . 
I no solament en això, eh, que no solament fan investiga-
ció front de les plagues i les malalties, sinó fan també moltes 
coses que tenen a vore en produccions, sistemes de produc-
ció sostenible, en motorització, en digitalització, en tele-
detecció, etcètera, etcètera . Desmantellat estava el centre 
d’investigació quan arribà el Botànic.

Diu la senyora Díaz, que baja la participació del Consell en 
los consorcios . Jo li diria que mirara bé els pressupostos . Les 
transferències de capital, que passen de 8,5 a 20 milions 
d’euros, són per a partides d’execució dels plans zonals de 
residus. Qui els gestiona? Vosté o jo? Millora d’instal·lacions, 
compra d’ecoparcs . Jo, sincerament, no compre ecoparcs 
perquè vostés s’ho pose a la porta de sa casa, ho compren 
els consorcis i els ajuntaments per a posar-lo a l’abast dels 
veïns i de les veïnes. O de la implantació de noves recolli-
des separades, especialment els bioresidus, que són partides 
directes a ajuntaments i consorcis .

Sap què, senyora Díaz? La llàstima és que no tots els consor-
cis gestionen igual i executen igual. Sap quins són els 
consorcis que executen menys? Els que estan dirigits pel 
Partit Popular. De fet, hi ha un que la veritat és que podríem 
cridar-li un poquet l’atenció, què és el consorci A4, Alicante 
ciudad . Vosté sap que, per exemple, Alacant Ciudad no ha 
acudit mai a ninguna de les convocatòries Feder per a la 
instal·lació d’ecoparcs mòbils, fixos, informatització, etcètera, 
mai? I vosté sap que la consignació que té per a fer inver-
sions eixe consorci no l’executen quasi res? Anem a intentar 
que els consorcis facen bé les coses, perquè les transferèn-
cies que fa esta conselleria als consorcis no solament no han 
minvat, sinó que han millorat . I, òbviament, si algun consorci 
falla, haurem de detraure eixos diners per a no perdre-los 
i designar-los als consorcis que executen correctament . 
Aixina que vosté pot cridar als seus companys de partit i 
fer-li este hàbits per tal que facen una execució correcta .

Senyora Gascó, jo crec que és important, a més vosté ha 
destacat unes línies que jo també he destacat en el discurs, 
que efectivament no són les més quantioses en nivell 

econòmic, però són importantíssimes. No havia hagut 
mai un servei de la dona en la Conselleria d’Agricultura i 
Desenvolupament Rural, mai. I, efectivament, com vosté 
ha dit, no és sols per a visibilitzar, que també, sinó que són 
pressupostos, inversions per a projectes d’emprenedoria de 
les dones rurals, clar que sí. O, per exemple, les fires locals, 
tampoc havia hagut una partida en fires locals, i està molt 
bé anar a les fires internacionals i a les fires nacionals, clar 
que sí, i no se detrau ni un cèntim per això. Però les fires 
locals? No hi ha poble que no tinga fira local. ¿Coneixen 
vostés algun poble que tinga producció agrària i que estiga 
vinculat al món de l’agricultura i la ramaderia que no tinga 
una fira local? I necessiten els productors tindre allí la segu-
retat de poder gaudir d’uns recursos també de part de la 
Conselleria d’Agricultura . O tampoc s’havia treballat mai en 
el canal Horeca d’una manera clara, amb els productes de 
qualitat diferenciada, perquè poguera oferir-los en els seus 
menús, perquè puguen oferir-los en els seus hotels i restau-
rants . O, per exemple, la producció ecològica, que sempre 
moltes vegades està a este debat, que necessita estar en els 
supermercats, que hi hagen lineals de producció ecològica, o 
en els càtering, o en els menjadors escolars . No havia hagut 
mai tampoc una partida per a fomentar això. I jo crec que és 
important, és important. No són les més quantioses, no són 
les més quantioses, però estar estan, estan pressupostades, 
van a començar a caminar este 2022, i estic convençuda que 
ningú s’atrevirà a tocar-les mai més i que el que aniran és en 
augment perquè seran exitoses .

Em preguntava a vosté: l’IVIA, podem concretar més? 
Precisament s’augmenta en més d’un 50 % el capítol VI de 
les línies I+D+I per a mitigació i adaptació al canvi climà-
tic, necessari investigar la producció de material vegetal i 
animal, la digitalització i la modernització i la sostenibilitat en 
la producció . I, a més a més, com li comentava, passem d’ei-
xes 36 a 60 persones en programa de formació investiga-
dora, que són importants .

Acabe en el senyor Ponce i en els companys del Partit 
Socialista . Hablando del Día de la Ciencia, voldria destacar les 
línies de nova creació per primera vegada en la Conselleria 
de Transició Ecològica, té unes línies de creació per a noves 
tecnologies en renovables i en projectes de captura de 
carboni . És la primera vegada, com dic, sumen un milió d’eu-
ros. Volem crear un sector productiu d’avantguarda en 
Transició Ecològica i en Transició Energètica. Crec que són 
molt bones partides, precisament per al que deia el senyor Gil 
al final de la seua intervenció, que li agraïsc, i és que hem de 
ser conscients d’on estem, que els efectes del canvi climàtic 
ja estan mapejats i diuen clarament que la Mediterrània és un 
dels centres on anem a patir de manera més virulenta el canvi 
climàtic. Aixina que necessiten reforçar-nos encara molt més 
precisament per a esta lluita que serà infatigable, però sense 
cap dubte, en voluntat en acord i també en recursos econò-
mics, podrem sortejar-la en millors condicions . Aixina que 
moltíssimes gràcies per les seues intervencions.

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señora Mollà .

A continuación, ¿hay algún grupo que vaya a hacer turno de 
réplica? Perfecto .
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Pues empezamos por el grupo Vox, tendrá 3 minutos el 
señor Aguirre para su intervención que hará desde su 
escaño . Cuando usted quiera .

El senyor Aguirre Larrauri:

Muchas gracias, presidenta .

Gracias, señora consellera .

Varios temas . Bueno, por una parte, darle las gracias por 
contestar a muchas de las cosas que hemos planteado .

Sí quería llamar la atención en cuanto a lo que se comen-
taba del personal que se estaba incorporando a la conse-
lleria, el personal que se está asignando a programas de 
duración temporal de tres años, con lo que al final lo que 
estamos haciendo es aumentar la precariedad y la tempo-
ralidad en contra de los avisos de la Unión Europea sobre el 
sector público, que nos indican un poco que debemos actuar 
de otra manera .

En cuanto al tema de los expedientes de resarcimiento . Es 
que da la impresión de que sea una forma de, pues cómo no 
tenemos dinero por otro lado, pues lo sacamos de aquí, y 
parece que forme parte de la invención de los presupuestos . 
Aquí no ha sido solo para el tema de incendios, de Vaersa, 
entiendo, se han hecho 57 publicaciones, me parece que 
son, la semana pasada –salía a más de una por semana, de 
los expedientes estos–, y el contenido de estos acuerdos, 
al ver el objeto del expediente, nos encontramos que se ha 
prestado servicio y no se ha pagado actuaciones muy diver-
sas, como los mantenimientos, efectivamente, que usted 
decía las tres provincias, infraestructuras de prevención 
de incendios, que supongo que eran los trabajos que nos 
comentaba de VAERSA, estaba el Plan de vigilancia preven-
tiva, la promoción de la Red valenciana de espacios natura-
les, la vigilancia y el control de la contaminación atmosférica, 
aparecían controles de plagas fitosanitarias, tanto en culti-
vos como en montes, incluso el potencial hidrogeológico 
del agua subterránea de la Comunidad Valenciana, contro-
les en terrenos de la aplicación de la PAC, servicio de reti-
rada de cadáveres, también había alguna orden, o incluso 
la limpieza de muchas oficinas de su conselleria, que debe-
ría estar previsto en unos presupuestos generales; y también 
había uno con un importe importante de 215 .000 euros 
para combustible de automoción, dice, entre febrero y abril y 
entre junio y octubre .

Nos da la impresión de que son muchos, vamos . Ya el 5 de 
enero, apenas acababa de entrar en vigor la Ley de presu-
puestos, se publicaba en el DOGV un expediente de resarci-
miento por unos servicios entre el 19 de julio y 19 de agosto 
de 2017. No sé, yo creo que eso da una idea de que es una 
gestión que no es muy complicada.

Luego, por otra parte, estos presupuestos que efecti-
vamente pues son, parece, de inicio mejores que los de 
otros años, la verdad es que las ayudas que nos llegan a la 
Comunidad Valenciana comparadas con las de otras regio-
nes, pues tampoco quedamos muy bien . En el RD de ayudas 
para bioseguridad la mejora en invernaderos en Andalucía 
es de 31 millones de euros y en la Comunidad Valenciana 

de 900.000. En fin, da la impresión de que no tenemos sufi-
ciente peso en Madrid .

Vemos que el sector agrario adolece de tener competen-
cia externa, y aquí los productores los estamos friendo a 
impuestos .

Gracias .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señor Aguirre .

A continuación, por un tiempo máximo de 3 minutos, tiene 
la palabra el señor Del Pozo. Cuando usted quiera.

El senyor Del Pozo Querol:

Muchas gracias, señora presidenta .

Se lo vuelvo a repetir, señora consellera, por si a lo mejor no 
lo ha oído bien . Dimita, dimita usted y su equipo, porque no 
sabe gestionar las políticas de agricultura, ganadería, pesca y 
medio ambiente en la Comunidad Valenciana .

Como le he comentado anteriormente, la gota que ha 
colmado el vaso es su irresponsabilidad en el proyecto de 
incendios en el Desert de les Palmes de Castelló, donde 
murieron diez burros. El resto de burros estuvo a punto 
de morir por desnutrición, y usted tardó dos meses en 
reaccionar .

Pero no solo eso, la fiscalía la está investigando a usted y 
a su equipo por un posible delito medioambiental, como le 
he comentado antes, por clorar agua residual que se vertió 
al mar. Y usted viene aquí a decir que no tiene nada que ver 
con las aguas de tratamiento, que usted no tiene nada que 
ver, que no tiene nada que ver. Lo que no tiene es vergüenza 
ni la conoce, por eso no dimite, señora consellera .

Otro ejemplo de su pésima gestión es la crítica situación en 
la que se encuentra la Albufera de Valencia . Eso sí, como 
le he dicho antes, en lo que ustedes son muy buenos es 
en vender humo de que hacen políticas a favor del medio 
ambiente . Vendieron una inversión de 14 millones este año 
para reforestar los bosques de la Comunidad Valenciana y 
luego invierten 600.000 euros. Una vergüenza.

Pero no solamente se dedica usted a hacer ecologismo de 
boquilla, sino que no asume las responsabilidades que tiene 
de su gestión. Usted es incapaz de controlar la plaga de 
fauna cinegética que tenemos en la Comunidad Valenciana 
y que está haciendo mucho daño a nuestros agricultores y 
también está provocando accidentes de tráfico.

Usted es incapaz de controlar la plaga de mosquito tigre que 
tenemos en la Comunidad Valenciana . Lo único que sabe es 
dar mil euros a cada municipio y que cada uno se busque 
la vida. Usted es incapaz de frenar la plaga del cotonet, que 
está arrasando el campo valenciano. Es incapaz de ayudar 
a nuestros agricultores para que vendan sus productos a 
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un precio competitivo. Nuestras naranjas están tiradas en 
el suelo, están en los árboles . Normal que los agricultores 
pidan su dimisión .

Además, sus socios de gobierno en Madrid no le hacen ni 
caso, señora consellera . Reducen el trasvase Tajo-Segura, que 
condena a nuestros agricultores . No asumen el coste de las 
desaladoras valencianas . No hacen nada contra la plaga del 
cotonet. Y la última y reciente es que somos los últimos de 
España en recibir las ayudas para modernizar la agricultura.

¿Y en ganadería? Pues, señora consellera, ¿qué pasa con las 
ayudas por COVID a los ganaderos de reses bravas del año 
2021? ¿Qué pasa? Págelas ya. Todavía no han recibido ni un 
euro los panaderos, y de este sector dependen 10 .000 fami-
lias valencianas .

¿Y su gestión en pesca? Pues bueno, desde que gobierna el 
Botànic la flota pesquera de la Comunidad Valenciana se ha 
reducido en 40 barcos, se ha disminuido el número de kilos 
capturados, se ha disminuido un 10 % el valor de lonja en 
pescado, también se ha disminuido un 10 % el número de 
pescadores que trabajaba en la Comunidad Valenciana .

En fin, señora consellera, se lo vuelvo a repetir, dimita. Dimita 
usted y todo su equipo. No saben gestionar y tienen que 
asumir responsabilidades .

Gracias .

La senyora presidenta:

Muy bien. Muchas gracias, señor Del Pozo.

A continuación, tendrá 3 minutos la señora Díaz para su 
réplica y lo hará desde la tribuna .

La senyora Díaz González:

Gracias, presidenta .

A ver, consellera, me miro muy bien el presupuesto . Es que 
parece que como a usted le viene todo hecho y no se entera 
de nada, se piensa que todos hacemos lo mismo . Pues no, 
me he trabajado el presupuesto y comparándolo con años 
anteriores. Y, de hecho, la participación en las tres líneas que 
hay del Botànic en los consorcios se aprobó el año pasado . 
En total, fueron 6.470.000 euros. Y este año son —lo que 
hay planteado, ya veremos después— 5.670.000 euros. Baja 
en 800.000 euros.

¿Qué es lo que pasa? ¿Que luego ha habido modificaciones 
presupuestarias? Sí, pero ¿quién nos dice que no va a haber 
modificaciones presupuestarias durante 2022? Por lo tanto, 
lo comparo con lo que se aprobó hace un año o poco más de 
un año .

A ver, cambio climático. Baja el presupuesto. Es que tanto 
hablar de cambio climático y baja el presupuesto. ¿Y transi-
ción ecológica, con todo lo que está pasando con el tema de 
la luz? Y sacan pecho aquí de las energías renovables. Está 

todo supeditado a fondos europeos . Baja el presupuesto un 
45 %, pero es que además se cargan las inversiones reales de 
este programa, que son dos direcciones generales, que de 
verdad les hemos dicho muchas veces que no hacen absolu-
tamente nada más que llenar de puestos a sus colegas .

Hay 140 .000 euros para otro chiringuito más, la Agencia 
Valenciana de Cambio Climático. ¿Para eso sí? Pero vamos a 
ver, el impulso de las energías renovables en este programa, 
la ejecución presupuestaria es del 2,7 %. 2,7 %, consellera . 
Pero es que en la línea de subvención para los ayuntamien-
tos para impulsar las energías renovables es del 0 %, 0 %. Esa 
es su preocupación .

Prevención de incendios . Bueno, yo le diría que esa línea 
que hay de ayudas para el control de la vegetación mediante 
pastoreo, tal vez es mejor que la dedique a silvicultura, 
no vaya a ser que se le mueran más animales indefensos, 
consellera .

¿Y limpieza de montes? Bueno, nosotros lo llevamos 
pidiendo aquí pues así como seis años desde que gobiernan 
ustedes . Bueno, pues han tenido que venir los presupuestos 
participativos para que nos hagan caso. Bienvenidos sean.

Mire, consellera, no me ha contestado a lo de las ayudas por 
daños a fauna silvestre. No ha dicho nada. ¿Qué pasa con 
estas ayudas que había y que ya no hay? ¿Es que los daños 
han desaparecido? No han desaparecido . Es que ya le he 
dicho que noticias de esta misma semana están diciendo 
todos los daños que se están produciendo . Y usted hace 
caso omiso .

Y del agua tampoco habla absolutamente nada . Del agua . Del 
agua. Vamos a ver, estas son noticias de esta semana. «Los 
agricultores pagarán el agua desalada más alta de España por 
los recortes del Tajo-Segura.» «El Ministerio para la Transición 
Ecológica propone un precio de 0,5 euros por metro cúbico», 
lo que supone un aumento del 66 % sobre la tarifa actual. Los 
regantes no pueden pagar más del 0,3 por metro cúbico y 
usted no dice nada de agua . Me parece increíble .

Mire, el Consell del Botànic, lo quiera o no, acumula mani-
festaciones . Ahora mismo, su conselleria acumula dos inves-
tigaciones de fiscalía, aunque diga que no tiene nada que ver 
con usted . Eso es una realidad . Y el problema de su conselle-
ria no son tanto estos presupuestos, que lo son, como usted 
en sí misma, consellera . Hágaselo mirar .

Estas son las noticias de esta última semana. «Los citricul-
tores al límite debido a la importación de naranjas fuera de 
Europa.» «Asaja exige medidas ante la campaña más cara 
de la historia.» «La inflación desangra al campo.» «Todos los 
productores agrarios tendrán que pagar cuotas mensuales 
de autónomos.» El jabalí que se multiplica y ustedes que no 
hacen nada . Los daños de riego, como le he dicho, se valoran 
en 9.000 euros al año por finca. Y ustedes no hacen abso-
lutamente nada, quitan las ayudas y, de agua, sin mencionar 
palabra, consellera . por favor, un poquito de rigor .

La senyora presidenta:

Muy bien. Muchas gracias, señora Díaz.
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A continuación, tendrá la consellera para concluir la compa-
recencia 3 minutos para su última intervención.

Cuando usted quiera .

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Gracias, señora presidenta .

Señora Díaz, rigor  O sea, usted dice: «Hable de agua, hable 
del trasvase» . Pero yo he venido aquí por respeto además 
parlamentario a presentar los presupuestos de la Generalitat 
Valenciana en el ámbito de mi conselleria . ¿Pero usted quiere 
que hable del trasvase? Porque entonces me paso toda la 
intervención hablando del trasvase .

Que podemos hablar del trasvase todo lo que usted quiera, 
pero ubíquese. Ubíquese, señora Díaz. Tiene mecanismos 
propios para hablar exclusivamente del trasvase conmigo 
si quiere: peticiones de comparecencia, interpelaciones, 
preguntas parlamentarias, escritas .

Oiga, tiene todo el mecanismo de las Cortes Valencianas 
para preguntarme por el trasvase, mi opinión, debates, hace-
mos lo que usted quiera, y va usted y aprovecha que vengo 
a hablar de los presupuestos de la Generalitat Valenciana 
y me dice: «No habla usted de agua, del trasvase, qué poca 
vergüenza, qué poca vergüenza».

Pero vamos a ver, ¿qué rigor es el que usted practica? ¿Cuál 
es el rigor que practica? ¿Pero usted me quiere decir a mí que 
con una enmienda parlamentaria acabamos el tema este del 
trasvase? Preséntela . Oiga, presente la enmienda que resuelva 
el tema del trasvase Tajo-Segura, que yo les voy a recomendar 
a los grupos parlamentarios que la voten . Y se soluciona .

Y presente la enmienda que consigue reducir los costes 
del gas, que hace y condiciona que tengamos el coste de 
la energía durante dos meses . Oiga, regule usted a nivel 
mundial si quiere con una enmienda aquí a los presupues-
tos, que yo apoyaré que la votemos a favor . En los costes 
de producción, porque usted me ha leído una noticia que 
tiene que ver con los costes de producción o que tiene que 
ver con la falta de insumos por la crisis que está habiendo 
de productos . Oiga, ¿pero usted de qué me está hablando? 
Señora Díaz, ubíquese. (Veus) Ubíquese . Ubíquese . 
Ubíquese. Señora Díaz, ubíquese.

Igual le digo al señor Del Pozo, ubíquense. Mire, pues si no 
sabía que es que la Xylella no es una plaga y es una enferme-
dad, ahora me habla del mosquito tigre, que es una compe-
tencia de salud pública y no de mi conselleria. Que sea un 
mosquito no quiere decir que sea competencia de mi conse-
lleria . Ubíquese .

Oiga, tener aquí un debate sin saber de quién son las 
competencias o diferenciar una enfermedad vegetal de 
una plaga, oiga, es que entonces tenemos un problema . De 
verdad . Porque es que, ¿qué debate estamos haciendo? Y yo 
ahora tengo que hablarles aquí del mosquito tigre, compe-
tencia exclusiva de salud pública . De verdad, que usted se 
piensa que es un mosquito y ya le toca a Mireia Mollà . Oiga, 

por favor, ubíquense . Lo digo de verdad . Y claro, solo puedo 
contestar al señor Aguirre, que es el que está más infor-
mado de toda la oposición, sinceramente, y a los grupos que 
sustentan al gobierno . A ustedes les ofende .

Señor Aguirre, gracias por las preguntas. Efectivamente, los 
programas temporales no son la solución, pero es el meca-
nismo que nos han podido autorizar para poder incorporar 
personal y poder tramitar con agilidad y con eficiencia. No son 
la solución, no es el mecanismo que me gustaría . Me gustaría 
poder cubrir las plazas que hay sin cubrir en la conselleria .

Y después, lo que ha comentado, la mayoría de esos, menos 
alguna que ha hablado de factura del 2017, que entiendo 
que será de Iberdrola porque llevaban un retraso, son todo 
encomiendas de VAERSA y se circunscribe a esa circunstan-
cia, hasta lo que me ha hablado de la tramitación de PAC, de 
servicios en espacios naturales, etcétera, son encomiendas 
de VAERSA y se circunscriben ahí . Hay algunas que son muy 
concretas de limpieza de oficinas que ya las hemos resuelto.

Pero el groso, sin lugar a dudas, que ya está encauzado 
de los enriquecimientos injustos y que quiere decir que se 
pagan esos servicios, no quiere decir que no se pagan, son 
las encomiendas de VAERSA por las circunstancias que hubo 
con la empresa pública . Así que solo le puedo contestar eso .

Y ya acabando, lo de los invernaderos, efectivamente, inten-
tamos hacer una modificación de los criterios del Ministerio 
de Agricultura para que los invernaderos de la Comunidad 
Valenciana, sabiendo que tenemos un sector viverista muy 
grande y un sector agrario muy grande pudiera incluirlos, pero 
los criterios que se fijaron finalmente efectivamente favorecían 
las estructuras de invernaderos de Andalucía y no las nuestras .

Aun así, repito, de los fondos de agricultura de MRR, la parte 
de modernización de regadíos y eficiencia energética en 
regadíos, somos la segunda comunidad que más consigna-
ción va a tener . Y creo que es una alegría y una necesidad 
para nuestro sector agrario .

Y, finalmente, bueno, agradezco a todos su atención. 
Y espero que podamos con estos presupuestos resol-
ver muchísimos de los retos que tiene tanto la emergencia 
climática como nuestro sector productivo valenciano.

Gracias .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señora Mollà .

Con esto concluimos las comparecencias de los consellers y 
tres días de comisiones . Agradecer a todo el personal de la 
cámara, letrados, consellers y diputados, por supuesto, y a 
todo el mundo, que han sido tres días intensos pero que se 
han podido llevar con muy buen ambiente .

Muchísimas gracias a todos y buen viaje de vuelta a casa .

(S’alça la reunió a les 19 hores i 45 minuts)
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